
Sabro Lokalhistoriske Arkiv har fået nyt blod 

Med et laaaangt tilløb fra-
trådte Vagn Bødker, Sabro -
Fårup Lokalhistorisk Sam-
ling, med udgangen af au-
gust måned 2024.  
Det er ikke for meget at 
kalde samlingen for Vagns 
livsværk, der sammen med 
andre afdøde og få nuleven-
de hjælpere siden 1979 har 
indsamlet informationer og 
ting, som fortæller historie 
om Sabro - Fårup lokalom-
rådets tilblivelse og udvik-
ling. 
 
Der var ikke umiddelbare 
efterkommere, da Vagn Bød-
ker havde rundet 90 år og 
orienterede Fællesrådet i 
begyndelse af 2023, at ti-
den var inde til at andre 
skulle tage over.  
 
For Fællesrådets forretningsud-
valg har der ikke hersket 
tvivl om at finde en løsning 
for fortsættelse af lokalsam-
lingen, som jo er en del af 
lokalområdets DNA.  
I første omgang samlede 
Kim Ole Larsen bolden op  

med lovning om assistan-
ce fra Steen Christensen, 
begge som tovholdere i 
Fællesrådet. 
 
Der er ikke kun tale om 
fortsættelse af samlingen i 
sin nuværende form med 
håndskrevne registreringer 
på kartotekskort, men en 
udvikling til registrering i 
et landsdækkende data re-
gister, kaldet Arkibas. 
 
Et gjaldende opråb er ble-
vet hørt af Vibeke Wisti 
Lassen, Sabro og Lars Ah-
lin fra Mundelstrup, som vil 
medvirke i en arbejdsgrup-
pe til gennemførelse af 
projektet. John Envoldsen 
fortsætter på sidelinjen 
med opdatering af samlin-
gens hjemmeside:  

www.sabro-faarup-
lokalhistoriskesamling.dk 

 
I skrivende stund er ind-
tastningen af samtlige grund-
læggende kartotekskort tilen-
debragt. Det er egentlig 
den mindste del,  

fordi de kun henviser til  
mapper og hylder, som hver 
især kan indeholde adskilli-
ge og forskellige ting, som 
skal findes og kontrolleres 
til efterfølgende indscanning 
og/eller registrering. 
 
Kim Ole Larsen er blevet 
valgt som leder af Sabro-
Fårup Lokalhistoriske Sam-
ling.  
Her i opstartsfasen deltager 
han som udgangspunkt ale-
ne i dette efterår i diverse 
uddannelsesmoduler i Arki-
bas -systemet, som også 
kan håndtere både fotos, 
lyd og video - udover tekst 
og indscannede dokumenter 
fx avisudklip. 
Det er de varme hænder 
der er brug for, så derfor er 
Kim Ole´s primære opgave, 
at finde løsninger på de 
grundlæggende delopgaver, 
så arbejdet ikke går i stå. 
 
Arkibas –systemet kan til-
gås fra en hjemmecompu-
ter, så man er fritaget for at 
skulle gøre dele af arbejdet 
på arkivet, som jo ikke lige-
frem er et stort lokale og ej 
heller med en stimulerende 
udsigt.  
 
Sabro-Fårup Lokalhistoriske 
Samling opstartes til en helt 
ny æra, hvor viden frem-
over skal kunne tilgås fra 
netværksbaserede enheder, 
såsom mobiltelefoner, 
Ipads, TV og PC´er. 
 
Skulle der være flere inter-
esserede der vil give en 
hånd med, kontakt Kim Ole 
Larsen, 2030 7566. 

Besøg 
 

Lokal arkivets hjemmeside 
 

sabro-faarup-lokalhistoriskesamling.dk 



Fællesrådet har afgivet hø-
ringssvar vedrørende den 
kommende rute 26. 
Vi har påtalt 4 ting: 
• Til/frakørsel Sabro 
• Forhold for cyklister 
• Gartneriet Graff 
• Støjvold 
 
Til/frakørsel Sabro: 
I den nuværende/revidere-
de plan opereres med en 
underkørsel af den ny mo-
tortrafikvej (1) mod Aarhus 
og en højretilkørsel mod Sa-
bro til det nuværende vej-
stykke. 
 
I det første oplæg operere-
des med rampe til/fra-
kørsler til Stillingvej uden 
underføringen, så nu bliver 
der kun rampe med tilkørsel 
mod Viborg (2) og rampe 
med frakørsel fra Viborg. 
 
Med underkørselen mod 
Aarhus elemineres færdse-
len gennem Mundelstrup, 
som Fællesrådet tidligere 
har plæderet for.  
 
Ved at fjerne ramperne på 
Stillingvej (2) mod/fra Aar-
hus fortsættes til gengæld 
den tunge lastbiltrafik fra og 
mod Sabro Korsvej, som er 
hurtigste forbindelseslinie 
for Frode Laursens gods-
transporter og andre i for-
hold til motorvej E45. 
 
Forhold for cyklister: 
Der påpeges at der langs 
Viborgvej fra Mundelstrup 
og til Stillingvej, stort set 
ikke er adskillelse af vejba-
nen og cykelstien. Den smal
-le græsrabat der burde væ-
re der, er ofte kørt op af  
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Stillingvej 
Rute 511 

Fremtidens Viborgvej, Rute 26 

køretøjerne og det viser jo 
med stor tydelighed, at cy- 
stien på ingen måde er 
sikker at færdes på. 
Problemet bliver jo ikke 
mindre, da man stadig vil 
have trafikken fra og til 
Aarhus på strækningen. 
 
Fællesrådet er noget be-
kymret for den trafik man 
vil overføre til Kærsvinget, 
da al trafik fra Graff’s gart-
nerier og Entreprenør virk-
somheden Jan Buus An-
dersen iflg. planerne skal 
ud via Kærsvinget til Bo-
rumvej i stedet for til Vi-
borgvej som det er nu og 
også var i de tidligere pla-
ner samt i planerne om 
lyskrydset Sabrovej/
Viborgvej. 
Der er også i den forbin-
delse spurgt ind til en nød-
vendig ombygning af kryd-
set Kærsvinget/Borumvej 
hvis der skal optil 20 last-
vognstog til og fra de to 
virksomheder dagligt. 
 
Her er påpeget problema-
tik omkring Kærsvingets 
bredde og beskaffenhed, 
skolevej og at der skal sik-
res at lastvognstrafikken, 
ikke ledes ad Gammel Vi-
borgvej. 
Medarbejderne på gartne-
riet mv. skal også ud på en 
større omvej for at kunne 
komme på job. 
 
Støjvold: 
Det er positivt, at man 
med støjvæg og vold på 
strækningen fra Mundel-
strup til Stillingvej vil prø-
ve at dæmpe påvirkningen 
af vores område, men der  

er en lille smutter, der hvor 
Kærsvinget passerer over 
Viborgvej. Her mangler der 
en vold en støjdæmpende 
foranstaltning på et ca. 50 
meter langt stykke. 

Evalueringsrapport 

Dagen efter Fællesrådets 
repræsentantskabsmøde der 
blev afholdt 29. oktober 
2024, fremkom den længe 
ventede Evalueringsrapport 
af hastighedszoner i Aarhus 
Kommune 2020-2021. 

I 2020 fik Sabro 40km/t zone 
og pukkelbump, som siden 
har været et stort diskussi-
onsemne i Sabro, fordi Fæl-
lesrådet valgte at beholde 
de irriterende pukkelbump, 
da de i Fællesrådets optik 
ville være de mest virk-
ningsfulde.  
Dermed ikke udtrykt at der 
ikke findes andre løsninger, 
men har de i praksis samme 
virkning? 
Fællesrådet har derfor argu-
menteret for og afventet 
den nu 3 år forsinkede Eva-
lueringsrapport, i håb om at 
finde ud af, hvad Aarhus 
Kommune vil satse på i 
fremtiden.  

Det nu fremsendte materia-
le og bilag beskriver tyde-
ligt, hvad vi udmærket  
kender til i forvejen. Til gen-
gæld har man valgt at sam-
le materiale fra 12 steder i 
én samlet rapport, som for-
ventes udgivet i efteråret 
2025. 
Indtil da kan man jo altid 
gøre sig tanker, om det er 
gener eller sikkerhed, der 
skal have højeste prioritet. 
 
Se evalueringen i sin helhed 

www.sabro-faarup.dk 



fremtidig borgernær skov. 
 
Her og nu arbejder kom-
munens medarbejdere på 
nogle skitseforslag/model-
ler, til synliggørelse af mu-
lighederne. 
 
Der indkaldes til oriente-
rende borgermøder når ma
-terialet er klar. 
 
I princippet kan etablerin-
gen opstartes efter marts 
2025 og finansieringen er 
på plads. 
 
Fællesrådet har også fået 
lovning på, at få udjævnet 
et særligt skrånende areal 
på Mosestien og der ses 
samtidig på muligheden 
for en tillægs sti mod Lille 
Å, som ligger nedenfor. 

Borgernær skov 

Kært barn har mange nav-
ne, alt lige fra Bypark, Bio-
lab til Borgernær Skov. 
 
Fællesrådets forretningsud-
valg har afholdt møde med 
medarbejdere fra Aarhus 
Kommune, som har forstand 
på kommunal økonomi og 
viden om, hvordan man får 
etableret et skovprojekt. 
 
Skov er ikke bare træ til 
tømmer. Skov indgår også 
som en temmelig stor faktor 
i klimaregnestykket om 
CO2. Hertil arbejdes der og-
så med begrebet ”hydrologi” 
til at sikre drikkevand og 
sikre vand til bevoksninger 
for at skabe bedre vilkår for 
biodiversitet. 
 
Borgernær skov er ikke et 
fuldt tilplantet område med 
træer, der står plantet i ret-
te linjer, men forskelligt 
voksende typer—placeret i 
formationer, der sikrer lys-
ninger og til indretning af 
stisystemer, vandhuller mv. 
I Sabro er alle muligheder 
til stede for at skabe sam-
menhæng med den eksiste-
rende natur—her tænkes 
specielt på Mosestien, som 
støder op til arealet. 
 
Fællesrådet har fået til op-
gave at skabe en proces til 
dialog om brugen, udform-
ning og indhold i en evt.  

Folkehus  
Sabro 

Café midlertidig lukket 

23. august 2024 blev Bru-
gerrådet Folkehus Sabro-
kaldt til orientering om, at 
det genetablerede Folkehus 
ville miste sin café. Luknin-
gen skyldes en medarbejder 
der går på efterløn og at der 
ikke umiddelbart kan an-
sættes en anden i en del-
tidsstilling som leder af ca-
feen. 
Cafeen har været underbud-
getteret. Man har fx ikke 
kunnet skaffe afløsning i en 
periode på 2 måneder for en 
uarbejdsdygtig caféleder i 
en tid, hvor der var booket 
rigeligt. 
 
Brugerrådet har skrevet til 
Rådmand Christian Budde, 
at Folkehus Sabro ligger i et 
udkantsområde og at det vil 
være svært at skaffe over-
skud i driften, men at vi be-
tragter det som et sund-
hedstilbud, som ikke bare 
kan erstattes af en kaffeau-
tomat.  
Hvis man vil noget med alle 
de flotte ord i omtalen af 
Folkehusene om samvær og 
fællesskaber, så skal der 
snart til at ske noget, der 
kan medvirke til at samle.  
 
Først corona –lukninger, 
herefter Folkehus analyse 
med uvished om fortsættel-
se og nu rigide ansættelses-
problemer 
 
Glansen er gået af Skt. Ger-
trud og det at være ”frivil-
lig” udvikler sig dag for dag 
til en negativ situation, hvor 
man efterhånden tilskyndes 
mere til at sige fra end til. 
Med andre ord skylles sjæ-
len ud med opvaskevandet. 
 
Her i en forhåbentlig over-
gangsfase, er der flyttet 
porcelæn og tátøj ud i ska-
bene på mellemgangen.  
Der kan laves kaffe med 
medbragte kaffebønner og 
ellers selvforsyning. 
 
Når man er færdig, er der 
dømt opvask og oprydning. 



 

 

Formand: 

Ib Jensen 

Eshøjvej 50, 8471 Sabro 

Telefon 40261118 

Mail: formand@sabro-faarup.dk 
 

 

Næstformand: 

Hanne Lunden 

Stillingvej 26, 8471 Sabro 

Telefon  51219280 

Mail: lunden.hanne@gmail.com 

 

Kasserer: 

Jan Mulbjerg Jensen 

Kirsebærvej 18, 8471 Sabro 

Telefon 86948599 

Mail: kasserer@sabro-faarup.dk 
 

Sekretær: 

Steen Christensen 

Højvej 47, 8471 Sabro 

Telefon 61415498 

Mail: erik.steen.christensen@live.dk 
 

Uden portefølje: 

Kim Ole Larsen 

Gammel Viborgvej 121, 8471 Sabro 

Telefon 86213407 

Mail: kol.mundelstrup@gmail..com 
 
 

 Femkløveret udgives af Fællesrådet. 

 

Hjemmeside: http://www.sabro-faarup.dk 
 

Artikler uden mærke er skrevet af redaktionen. 

Hvis ikke andet fremgår, er layout, fotos og 

illustrationer udført af Steen Christensen. 
 

Redaktør og ansvarlig i henhold til presseloven: 

Ib Jensen.  
 

Oplag: 2100 eksemplarer 

Tryk: Werks Grafiske Hus, 8270, Højbjerg 

Sabro Bibliotek 
tilbyder: 

Skumringstimen 

Eshøjhusets Venner Lysregulering udskydes 

Vejdirektoratet  4-10-2024: 
Status på projektet Sabro-
vej/Rute 26 er, at vi har haft 
nogle udfordringer med at 
finde en løsning i forhold til 
afvanding af projektområ-
det, men den er nu fundet.  
 
Det indebærer at projektet 
skal MKV – screnes (miljø-
konsekvensvurdering) ved 
Trafikstyrelsen og at der 
skal søges div. dispensatio-
ner og tilladelser hos myn-
dighederne. Derudover skal 
der erhverves de nødvendi-
ge arealer til projektet. I 
forbindelse med disse aktivi-
teter kan der være en lang 
sagsbehandlingstid ved 
myndighederne.  
Det påvirker desværre også 
vores tidsplan, så krydsom-
bygningen først vil ske i 
2025. 

Offentlige foredrag i Natur-
videnskab i Sabro Korsvej-
skolens personalerum. 
 
Tirsdag 12. november:  
Fortidens og fremtidens 
vilde natur.  
 

Tirsdag 19. november:  
Videnskaben bag øl  
Tilmelding og Entre 30,- 
til smagsprøver på øl. 
Tilmelding til: 
lone.hansen@feldheden.dk 
ell. sms 22 46 17 47.  
Dette foredrag varer en 
halv time længere end 
normalt. 
Sæt X i kalenderen til for-
årets foredrag: 
De finder sted tirsdagene 
25/2, 11/3, 25/3, 8/4, 
29/4 og 6/5. Hver gang 
kl. 19-21. 

Mandag 11/11 kl. 19 
Der bliver læst uddrag af 
”Skygge-Baldur: Et folke-
eventyr Sjón”. Sjón er sy-
nonym for Sigursjón Birigr 
Sigurdsson, der fik Nordisk 
Råds litteraturpris i 2006. 

Oplæsning ved Disa Fink 
og Niels Jørn Thomsen, 
kendt fra det lokale bryg-
geri Wintercoat. Disas mor 
var islænding og begge 
har boet og arbejdet i Is-
land. 

Vi vil igen i år gøre alt for, 
at der også i 2025 bliver 
sommer. 
Derfor mødes vi til Vinter-
solhverv 21.12 kl. 15.30, 
ved Eshøjhuset  og lige in-
den solen går ned har vi 
smagt på en lille en, og når 
solen går ned ofres der over 
højre skulder, mens solen 
får et kærligt spark, så det 
igen kan gå mod lysere ti-
der. Og når det er vel over-
stået bliver der også tid til 
at vi får en lille en. 
Alle er naturligvis velkom-
men. 

På bar bund 

Det er helt forkert at påstå, 
at det sejler for Fællesrådet. 
Til trods for, at dette efterår 
har været særligt regnfuldt, 
så er det ikke vandstanden i 
Gadekæret, der er steget, 
men frustrationen over den 
manglende tilførsel af vand 
til systemet. 
Der er tale om et system 
(dræn/tagvand) med op-
dæmning, som ikke funge-
rer. Vi har haft fat i alle in-
stanser i Aarhus Kommune, 
der beskæftiger sig med 
den slags, men ingen har 
villet bide til bolle. 
Fællesrådet har af anden 
kanal fået bevilget penge til 
videoteknisk inspektion af et  
underjordisk rørsystem, som 
den myndighed der har la-
vet det, ikke vil tage ejer-
skab til. 

Mandag 25. november 
kl. 19 i Den Grønne sal 
på Sabro-Korsvejskolen. 
Mød forfatteren Kim Blæs-
bjerg bag den prisvindende 
roman De Bedste Familier, 
om to familier forbundet 
med giftfabrikken Chemi-
nova og udforsker den dy-
be tavshedskultur i hans 
hjemegn. 

Billetter á 75,- på aakb.dk 
kig på Sabro Bibliotek/
arrangementer under fa-
nen biblioteker. 

https://ofn.au.dk/sted/155f
mailto:lone.hansen@feldheden.dk

